



PROTECT LAC PEMICHANGAN

CODE OF CONDUCT AND BEST PRACTICES

Consider your impact and act conscientiously so the lake can be enjoyed for years to come!

DON'T POLLUTE. Keep the lake, its shoreline, and our communities litter-free; store garbage and plastics until they can be disposed of appropriately. Refuel carefully to avoid spillage; check and clean your bilge; use eco-friendly cleaners; keep cleaning run-off out of the lake; avoid 2-stroke engines when possible. Don't add anything to the water you wouldn't want to drink.

CLEAN, DRAIN & DRY YOUR BOAT and STEER CLEAR. Combat invasive species, including milfoil and zebra mussels, by thorough boat, personal water-craft (Sea-doo/Jet Ski) and trailer washing (wake craft/ballast tanks, which are not well-suited to the lake, require extra vigilant cleaning and longer dry out time); avoid activity in milfoil weed beds (note that milfoil can root in water up to 10m deep). If you must boat between the shoreline and a milfoil bed, glide in with your propeller off.

MINIMIZE WAVES/WAKES which damage the shoreline, loon nests, fragile ecosystems and docks, and contribute to accidents. Travel at speeds which create the least amount of wave activity, especially in narrow and shallow zones, and transition to "planing" as quickly and safely as possible. Avoid deliberately generating waves and keep activities that require higher speeds to deep, open water. Wake boats and wake PWCs are not well-suited to the dimensions of the lake as they require a 300 m distance from shore (600 m total width) and deep water to minimize their impact on the shoreline and lakebed.

BE SAFE. Engage in activities consistent with your skill level and water/weather conditions, with caution and courtesy for others. Know and follow all boating and swimming safety laws and practices including: carry a Pleasure Craft Operators Card and required safety equipment; wear a lifejacket; always have a spotter when towing tubers and water-skiers; don't follow other watercraft too closely. Limit speed near swimmers and other craft and whenever visibility is poor. Swimmers and non-motorized craft have right-of-way. Swim with a buddy and make yourself visible. Use lights. **Boat and swim sober!**

THINK BEFORE ANCHORING IN SENSITIVE AREAS. Avoid environmentally fragile areas and do not anchor too close to the shore, a dock, island, private land or buoy. Respect the space of others on the water and leave ample room for passing. At night use positioning lights.

LEAVE A NATURAL SHORELINE which protects the entire lake and its aquatic life. Leave the 15-meter shoreline zone untouched and refrain from using pesticides and fertilizers anywhere; construct docks with non-polluting materials such as natural untreated wood, and allow lake water to flow freely. Do not disturb the lake bottom.

"LEAVE NO TRACE" when picnicking and camping. Use designated sites only. Take out everything you bring in (including litter and leftovers). Do not alter a site by building structures/furniture or digging trenches and never cut a tree for any reason. Minimize campfires, use designated fire sites, and ensure your fire is fully extinguished before you leave. Don't wash yourself using soap or your dishes in the lake. Dispose of fish remains in deep water only. Use the outdoor box toilets with consideration for others, including the volunteers who maintain the sites; if none is available, dig a hole far from the water and recover with soil after use.

USE PHOSPHATE-FREE BIODEGRADABLE PRODUCTS for personal hygiene and cleaning and never wash with soap in the lake. All soap, whether biodegradable or not, detrimentally affects lake chemistry and can negatively impact fish and other aquatic organisms. Choose non-nano inorganic chemical compound sunscreens or UV protective clothing. Make sure your septic system meets current building code requirements and is well-maintained.

BE FIRE SAFE. Obey municipal and provincial fire bans (see SOPFEU); keep a water source nearby, never leave a fire unattended and avoid having fires in the sensitive 15 metre shoreline strip (ashes can negatively affect the natural balance of aquatic plants). Store flammable substances safely; be vigilant about wood stove, fireplace and chimney construction and maintenance.

Lac Pemichangan is an area of exceptional beauty, enjoyed by a diverse community united by its interest in preserving the lake's pristine water and serenity for current and future generations. With shared respect for the environment, each other, and the range of activities the lake supports, we can minimize our impact by following these generally accepted best practices.

Become a member! Join @ pemichangan.org.

MINIMIZE NOISE. Noise negatively impacts wildlife and disturbs others. Ensure boats have required mufflers and don't produce excessive noise. Avoid circling repeatedly in one area and never close to shore. Remember that sound carries farther on the water: keep voices quiet and amplified music to a minimum. Have consideration when using power tools, carrying out construction, and driving ATVs. Fireworks disturb the sensitive hearing of wildlife.

MINIMIZE OUTDOOR LIGHT. Using a minimum of outdoor lighting in warm tones only when needed, shaded and directed downward, is best for the health of nocturnal animals and allows everyone to enjoy a starry sky. If safety is a concern, consider motion sensor lights and timers; reflective tape and markers are non-intrusive alternatives to dock and pathway lighting.

RESPECT WILDLIFE'S BOUNDARIES. Stay away from potential loon nesting areas; enjoy loons from a distance, with binoculars regardless of whether you are in a motorized or non-motorized craft. Do not feed or domesticate waterfowl or wild animals; seal garbage securely in animal-proof containers. Fireworks are especially disturbing to wildlife and contain persistent toxins - please consider other ways of celebrating. For their safety, do not let pets roam unsupervised.

CARE FOR OUR REGION. The lake is an integral part of the Vallée-de-la-Gatineau; caring for the entire watershed and our communities within it promotes a healthy region and a healthy lake.

PENSEZ PROPRETÉ. Veillez à la propreté de l'eau, des rives et de tous les coins du lac: entreposez les ordures et les produits en plastique en attendant d'en disposer convenablement; évitez les déversements quand vous faites le plein d'essence; vérifiez et nettoyez la cale de votre bateau; choisissez des nettoyants écologiques; ne laissez pas de résidus de nettoyage s'écouler dans l'eau; évitez les moteurs à deux temps; ne mettez rien dans l'eau que vous ne voudriez pas boire.

LAVEZ VOTRE EMBARCATION ET ÉVITEZ LE MYRIOPHYLLE. Limitez la propagation des espèces envahissantes comme le myriophylle ou la moule zébrée en lavant et en séchant soigneusement votre bateau, votre motomarine et votre remorque (les embarcations à vagues surdimensionnées et leur cale, qui sont mal adaptées au lac, nécessitent un nettoyage poussé et un long temps de séchage); évitez les zones de myriophylle (pouvant se trouver jusqu'à 10 m de profondeur); si vous devez traverser un lit de myriophylle pour rejoindre la rive, éteignez votre moteur et laissez-vous glisser sur l'eau.

RÉDUISEZ LES VAGUES. Les grosses vagues endommagent le littoral, les nids de huards, les écosystèmes fragiles et les quais et contribuent aux accidents; déjauguez dès que possible et maintenez une vitesse qui crée le moins de vagues possible (varie selon le moteur), surtout dans les zones étroites ou peu profondes; ne créez pas de vagues délibérément; réservez les activités à vitesse élevée à l'eau profonde loin de la rive. Les embarcations à vagues surdimensionnées sont mal adaptées aux dimensions du lac parce qu'il leur faut de l'eau profonde à une distance de 300 m de la rive (donc une aire de 600 m de largeur) pour ne pas nuire à la rive et au lit du lac.

SOYEZ PRUDENT. En pratiquant une activité, tenez compte de vos capacités, des conditions de l'eau et de la météo; faites preuve de prudence et de courtoisie sur l'eau; devenez un as de la sécurité nautique et de la natation; suivez le cours de conducteur d'embarcation de plaisance; munissez-vous de l'équipement de sécurité requis; portez un gilet de sauvetage; ayez toujours un observateur lorsque vous tirez quelqu'un en ski ou en « trippe »; ne suivez pas une autre embarcation de trop près; limitez votre vitesse près des nageurs et des autres embarcations et soyez encore plus vigilant quand la visibilité est mauvaise; cédez le passage aux nageurs et aux embarcations non motorisées, qui ont la priorité; nagez avec un camarade et soyez visible; allumez vos feux de navigation après la tombée de la nuit. **La sobriété a bien meilleur goût même sur l'eau et dans l'eau!**

NE JETEZ PAS L'ANCRE DANS UNE ZONE SENSIBLE. Évitez de jeter l'ancre dans des zones écologiquement fragiles ou près du rivage, d'un terrain privé, d'un quai, d'une île ou d'une bouée; respectez l'espace d'autrui, notamment en laissant sur l'eau assez d'espace pour que les autres puissent passer; si vous êtes à l'ancre la nuit, allumez votre feu de position (visible de toutes directions).



PROTÉGEONS LE PEMICHANGAN

CODE DE CONDUITE DU BON VILLÉGIATEUR

Penser à son impact sur les autres et sur le lac, c'est penser aux générations de demain!

RESPECTEZ LA BANDE RIVERAINE. La bande de 15 m sur le bord de l'eau protège le lac et sa vie aquatique. Laissez la nature intacte dans la bande riveraine; n'utilisez aucun pesticide ni engrais où que ce soit; construisez des quais à l'aide de matériaux non polluants comme le bois naturel non traité; n'empêchez pas l'eau du lac de s'écouler librement; ne perturbez pas le fond de l'eau.

PRATIQUEZ LE « SANS TRACE ». Utilisez seulement les sites de pique-nique et de camping aménagés; rapportez chez vous tout ce que vous avez apporté (y compris les ordures et les restes); ne modifiez pas un site en construisant des structures ou des meubles ou en creusant des tranchées; n'abattez jamais d'arbres; limitez les feux de camp; faites votre feu à l'endroit prévu; éteignez bien votre feu avant de partir; ne vous lavez pas au savon dans le lac et n'y faites pas votre vaisselle; jetez les restes de poisson en eau profonde; laissez les toilettes de bois propres pour les usagers suivants (et pensez aux bénévoles qui les nettoient en fin de saison); en l'absence de toilette, creusez un trou loin de l'eau et recouvrez-le après usage.

UTILISEZ DES PRODUITS BIODÉGRADABLES SANS PHOSPHATE pour votre hygiène personnelle et le nettoyage; ne vous lavez jamais au savon dans le lac. Le savon, biodégradable ou autre, nuit à la composition chimique du lac et peut aussi nuire aux poissons et aux autres organismes aquatiques. Utilisez un vêtement de protection contre les rayons UV ou un écran solaire sans nanoparticules chimiques inorganiques; vérifiez que votre système septique est conforme au code du bâtiment et entretenez-le.

PRENEZ GARDE AU FEU. Respectez les interdictions de la SOPFEU; ayez une source d'eau à proximité; ne laissez jamais un feu sans surveillance; ne faites pas de feu dans la bande riveraine de 15 m (les cendres pouvant nuire à l'équilibre naturel des plantes aquatiques); entreposez les substances inflammables en lieu sûr; entretenez bien votre poêle à bois, votre foyer et votre cheminée.

Le Pemichangan est un plan d'eau d'une beauté exceptionnelle dont profite une communauté diversifiée unie par son désir de jouir des eaux limpides et de la sérénité du lac et de les préserver pour les générations futures. C'est en respectant ses voisins et l'environnement et en tenant compte de l'ensemble des activités pratiquées au Pemichangan qu'on y arrivera. Voici des exemples de bonnes pratiques à adopter à cet effet lorsqu'on séjourne au lac.

Devenez membre! Joignez @ pemichangan.org.

RÉDUISEZ LE BRUIT. Le bruit est une nuisance qui dérange la faune et la flore et les voisins et autres villégiateurs. Munissez votre bateau du silencieux prévu par la loi; limitez le bruit de moteur; ne tournez pas en rond de façon répétée dans une même zone, surtout près de la rive; le son voyage sur l'eau et sur le bord du lac donc évitez de crier et de jouer de la musique amplifiée; pensez aux autres lorsque vous utilisez des outils électriques, effectuez des travaux de construction et conduisez des VTT; évitez les feux d'artifice, qui perturbent particulièrement les animaux sauvages.

RÉDUISEZ L'ÉCLAIRAGE EXTÉRIEUR. Privilégiez les ampoules à tons chauds, les abat-jours opaques et un éclairage dirigé vers le bas, qui nuisent le moins aux animaux nocturnes et permettent à tous de profiter du ciel étoilé; si vous éclairez votre quai ou vos sentiers pour des raisons de sécurité, utilisez des options moins intrusives comme le détecteur de mouvement, la minuterie ou encore le ruban ou les marqueurs réfléchissants.

RESPECTEZ LA FAUNE. Évitez les zones de nidification potentielles des huards; observez les huards de loin avec des jumelles, que vous soyez dans une embarcation motorisée ou non; ne nourrissez pas les oiseaux aquatiques ou les animaux sauvages et ne tentez pas de les apprivoiser; rangez vos ordures dans des contenants à l'épreuve des animaux; pour leur sécurité, ne laissez pas vos animaux domestiques sans surveillance. Les feux d'artifice sont particulièrement nuisibles à la faune et contiennent des produits chimiques et des métaux toxiques – songez à d'autres façons de célébrer.

FAITES PREUVE DE CIVISME PARTOUT DANS LA RÉGION. Le Pemichangan fait partie intégrante de la Vallée-de-la-Gatineau. Sa santé passe par la santé de l'ensemble de son bassin versant et par le bien-être des collectivités à proximité. Faites preuve de civisme et de respect, où que vous soyez.